

Panel Discussion

HUMBOLDT4UKRAINE:

"How Can Science Become an Engine for Rebuilding Ukraine?"

Date: Wednesday, 1 November 2023
Time: 18:00-20:30 CEST
Language: English
Venue: **BERLIN, [Leibniz Hall, Berlin Brandenburg Academy of Sciences](#)**
Jägerstraße 22-23, 10117 Berlin

Register by 23 October

[Please register here](#)

Almost two years on from the Russian Federation's invasion of Ukraine, the question of how to build back the Ukrainian science system becomes pressing. Immediate support rightly focused on researchers who had to flee. The Alexander von Humboldt Foundation has been supporting almost 150 Ukrainian researchers who found academic shelter in Germany or decided to continue working in Ukraine. Moreover, as a member of the EU-funded [MSCA4Ukraine Consortium](#) the Alexander von Humboldt Foundation is enabling 125 MSCA4Ukraine fellows to continue their research in 21 countries in Europe. After the implementation of these emergency support measures, the Alexander von Humboldt Foundation wishes to move the debate to the question of long-term reconstruction efforts, while maintaining support to displaced researchers.

First steps were taken at the recently organised [Online Networking Forum "HUMBOLDT4UKRAINE"](#): researchers from Ukraine, Germany, Czechia, USA and over 30 other countries discussed how best to support the future of an innovative Ukraine. Aiming to stimulate these discussions further, the Alexander von Humboldt Foundation cordially invites you to a panel discussion where we will deliberate on what needs to be done to firmly place science at the heart of Ukraine's reconstruction efforts.

Chaired by Prof. Robert Schlögl, president of the Alexander von Humboldt Foundation, experts who work in and outside of Ukraine will provide their insights on the current situation and needs, and explore what steps need to be taken to help rebuilding Ukraine's science, research, and innovation system. These discussions form part of the broader context of the Alexander von Humboldt Foundation's efforts to harness relevant expertise within the Humboldt Network, the MSCA4Ukraine and Philipp Schwartz Communities, and of other parts of the Ukrainian academic diaspora, and offer valuable input for consideration in political decision-making processes.

This event is aimed at Ukrainian researchers currently working in the greater Berlin area, as well as interested members of the broader academic community and other stake holders.

The discussion will be held in English.

The event is supported by Springer Nature.

Chair:

- **Prof. Robert Schlögl**, President of the Alexander von Humboldt Foundation

Panellists:

- **Prof. Oleksandra Antoniuk**, Chairperson of the Scientific Committee of the National Council of Ukraine on Science and Technology Development/ President of the Humboldt-Club of Ukraine
- **Prof. Olga Garaschuk**, Eberhard Karls University of Tübingen/ President of the German-Ukrainian Academic Society
- **Prof. Oleksiy Kolezhuk**, Institute of High Technologies, Taras Shevchenko National University of Kyiv/ currently a Philipp Schwartz Fellow, Johannes Gutenberg University Mainz
- **Assist. Prof. Kateryna Latysh**, University of Vilnius, Lithuania/ currently an MSCA4Ukraine fellow
- **Prof. Alexander Wöll**, University of Potsdam/ President of the German Association of Scholars of Ukrainian Studies



Alexander von
HUMBOLDT
STIFTUNG

Paneldiskussion

HUMBOLDT4UKRAINE:

"How Can Science Become an Engine for rebuilding Ukraine?"

Datum: Mittwoch, 1 November 2023
Uhrzeit: 18:00-20:30 CEST
Sprache: English
Veranstaltungsort: BERLIN, [Leibniz Halle, Berlin Brandenburg Akademie der Wissenschaften](#) Jägerstraße 22-23, 10117 Berlin

Registrierung bis zum 23. Oktober

[Bitte registrieren Sie sich hier](#)

Fast zwei Jahre nach dem Einmarsch der Russischen Föderation in die Ukraine stellt sich die dringende Frage, wie das ukrainische Wissenschaftssystem wieder aufgebaut werden kann. Die Soforthilfe konzentrierte sich zu Recht auf die Forscher*innen, die fliehen und im Ausland akademischen Schutz suchen mussten. Die Alexander von Humboldt-Stiftung (AvH) hat fast 150 ukrainische Forscher*innen unterstützt, die in Deutschland akademischen Schutz gefunden haben oder in der Ukraine weiterarbeiten. Darüber hinaus ermöglicht die AvH als Mitglied des EU-finanzierten [MSCA4Ukraine](#)-Konsortiums 125 MSCA4Ukraine-Stipendiat*innen die Fortsetzung ihrer Forschung in 21 Ländern Europas. Nach der Umsetzung dieser Nothilfemaßnahmen möchte die Alexander von Humboldt-Stiftung die Debatte auf die Frage des langfristigen Wiederaufbaus lenken und gleichzeitig die Unterstützung für die vertriebenen Forscher*innen aufrechterhalten.

Erste Schritte wurden auf dem kürzlich organisierten [Online-Vernetzungsforum "HUMBOLDT4UKRAINE"](#) unternommen: Forscher*innen aus der Ukraine, Deutschland, Tschechien, den USA und über 30 weiteren Ländern diskutierten, wie man die Zukunft einer innovativen Ukraine am besten unterstützen kann. Um diese Diskussion weiter anzuregen, lädt die Alexander von Humboldt-Stiftung Sie herzlich zu einer Podiumsdiskussion ein, in der wir darüber beraten werden, was getan werden muss, um die Wissenschaft in den Mittelpunkt der Wiederaufbaubemühungen der Ukraine zu stellen. Unter der Leitung von Prof. Robert Schlögl, dem Präsidenten der Alexander von Humboldt-Stiftung, werden Expert*innen, die in und außerhalb der Ukraine tätig sind, ihre Erkenntnisse über die aktuelle Situation und die Bedürfnisse darlegen und untersuchen, welche Schritte unternommen werden müssen, um den Wiederaufbau des ukrainischen Wissenschafts-, Forschungs- und Innovationssystems zu unterstützen. Diese Diskussionen sind Teil des breiteren Kontextes der Bemühungen der Alexander von Humboldt-Stiftung, relevante Expertise innerhalb des Humboldt-Netzwerks, der MSCA4Ukraine- und Philipp Schwartz-Gemeinschaften sowie anderer Teile der ukrainischen akademischen Diaspora nutzbar zu machen, und bieten wertvollen Input für die Berücksichtigung in politischen Entscheidungsprozessen.

Diese Veranstaltung richtet sich an ukrainische Forscher*innen, die derzeit im Großraum Berlin arbeiten, sowie an interessierte Mitglieder der breiteren akademischen Gemeinschaft und andere Interessengruppen.

Die Veranstaltung wird in englischer Sprache durchgeführt. Diese Veranstaltung wird von Springer Nature unterstützt.

Vorsitz:

- **Prof. Robert Schlögl**, Präsident der Alexander von Humboldt Stiftung

Panelisten:

- **Prof. Oleksandra Antoniuk**, Vorsitzende des wissenschaftlichen Komitees des Nationalen Rates der Ukraine für wissenschaftliche und technologische Entwicklung/ Präsidentin des Humboldt-Clubs der Ukraine
- **Prof. Olga Garaschuk**, Eberhard-Karls-Universität Tübingen/ Präsidentin der Deutsch-Ukrainischen Akademischen Gesellschaft
- **Prof. Oleksiy Kolezhuk**, Institut für Hochtechnologie, Nationale Taras-Schewtschenko-Universität Kiew/ derzeit Philipp-Schwartz-Stipendiat, Johannes-Gutenberg-Universität Mainz
- **Assist. Prof. Kateryna Latysh**, Universität Vilnius, Litauen/ derzeit MSCA4Ukraine-Stipendiatin
- **Prof. Alexander Wöll**, Universität Potsdam/ Präsident der Deutschen Gesellschaft für Ukrainistik